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Barčiansky súčasník
Z rokovaní
Starosta mestskej časti zvolal na deň 19. septem-

bra o 16,00 hod. v poradí 21. zasadnutie miestneho 
zastupiteľstva v zasadačke na 1. poschodí, Abovská 
32, s programom, ktorý bol starostom doplnený 
o prerokovanie petície občanov. 

Pracovné predsedníctvo pracovalo v zložení: páni 
František Krištof a Imrich Buľko, pani JUDr. Mária Že-
linská a PhDr. Mária Kmecová. Za zapisovateľku bola 
menovaná pani Lucia Brečková.

Za skrutátora bol schválený pán Ing. Daniel An-
tal. Za overovateľov zápisnice boli určení páni Imrich 
Buľko a Marián Kačmár. Stála návrhová komisia pra-
covala v zložení p. Dušan Pracko a Jarmila Kunová. 
Prítomných bolo všetkých 7 poslancov, takže rokova-
nie bolo uznášaniaschopné. 

Následne po ich schválení bol program rokovania 
nasledovný :

1. Otvorenie
a) Schválenie programu rokovania,
b) Voľba návrhovej komisie,
c) Určenie overovateľov zápisnice

2. Dopyty, návrhy a požiadavky občanov
a) Požiadavky prítomných občanov
b) Žiadosť o vypratanie cesty
c) Petícia Podnikateľská

3 Informácia k územnému plánu
a) Schválené zmeny a doplnky územného plánu 
zóny Barca
b) Návrh zmeny Niklová
c) Návrh zmeny Svetlá

4. Kontrola uznesení 
5. Správa starostu o činnosti od posledného MZ 
6. Informácia predsedov komisií o činnosti 
7. Správa hlavného kontrolóra o činnosti 
8. Monitorovacia správa rozpočtu za 1. polrok 2018
9. Návrh 2. úpravy rozpočtu 2018

10. Informácia o priebehu technických a investičných 
prác

11. Vyhodnotenie činnosti samosprávy za obdobie 
2014 – 2018

12. Prenájom pozemku s osobitným zreteľom NDS, 
a.s.

13. Prenájom pozemku s osobitným zreteľom K&T 
GASTRO s.r.o.

14. Návrh zmluvy na prenájom telocvične

15. Informácia ku komunálnym 
voľbám

16. Dopyty a interpelácie poslancov 
17. Rôzne 
18. Záver 

Krátko z priebehu rokovania 
k niektorým bodom:

2. Dopyty, návrhy 
a požiadavky občanov
Občania prítomní neboli, písom-

ne sa starostovi ozval Ing. Falat vo 
veci nesúhlasu s prenájmom po-
zemku. Starosta reagoval, že k tejto veci sa vrátia pri 
danom bode. Písomne bola zaslaná požiadavku pána 
Ing. Juhása a pani Juhásovej vo veci vypratania poľ-
nej cesty – od hospodárskeho dvora hore k  letisku. 
Starosta reagoval, že po celkovom vyčistení „Čapašu“ 
v rámci účelových fi nančných prostriedkov sa za-
pracuje požiadavka do programového rozpočtu na 
budúci rok. Počas vhodných poveternostných pod-
mienok sa pristúpi k likvidácii stavebných odpadov – 
nepovolené čierne skládky, následne sa komunikácia 
vytýči a zabezpečí sa odstránenie náletových kríkov 
a tráv. Ďalej bola predložená požiadavka – petícia 16 
podnikateľských subjektov vo veci opravy ulice Pod-
nikateľská. Starosta informoval, že v danom prípade 
nejde o petíciu v zmysle zákona, pričom pred 3 rok-
mi bola realizovaná oprava komunikácie na základe 
združenia prostriedkov niektorých fi riem a v zmysle 
požiadavky tam bývajúcich občanov bola vykonaná 
oprava. Žiaľ, konštrukcia komunikácie je nevhodná 
pre tak vyťaženú komunikáciu (domiešavače, náklad-
né automobily), pričom komunikáciu nemá v správe 

mestská časť a ani nepatrí mestu, nemá LV. Najlepším 
spôsobom by bolo združenie prostriedkov všetkých 
dotknutých vrátane mesta Košice, ktoré poberá od 
nich miestne dane. V tomto duchu sa niesla aj roz-
prava poslancov v jednotlivých bodoch s tým, že 
miestne zastupiteľstvo uvedené požiadavky vzalo na 
vedomie.

3 Informácia k územnému plánu
V rámci tohto bodu starosta informoval poslan-

cov o schválení zmien a doplnkov k územnému plánu 
2017 zóny Barca, ktoré sa uskutočnilo na zasadnutí 
mestského zastupiteľstva 17. septembra. Z 11 poža-
dovaných oblastí úprav bola časť č. 6 vypustená zo 
schvaľovacieho procesu, nakoľko nebola dosiahnutá 
zhoda pri vyhodnocovaní požiadaviek.

K tejto problematike predložil požiadavku p. Ing. 
Varga a náčrt riešenia lokality č. 6, čo však už bude 
riešené až v ďalšom balíku zmien a doplnkov. V tejto 
veci bolo odporúčané z úrovne ÚHA riešiť to odbor-
ne spôsobilou osobou vo forme štúdie a predložiť na 
mesto Košice do nových zmien a doplnkov územného 

plánu. Rovnako aj predložené požiadavky 
po rozprave v zmene ulice Niklová a po-
žiadavka otvorenia ulice Svetlá – južne s 
riešením prístupu k rodinným domom a 
vytvorenie ďalších parciel bude odstúpe-
né so súhlasným stanoviskom miestneho 
zastupiteľstva na mesto Košice, s prípad-
nými ďalšími opakovanými požiadavkami 
občanov v rámci zmien a doplnkov, resp. 
k požiadavkám nového územného plánu 
mesta Košice. Miestne zastupiteľstvo vza-
lo predmetné požiadavky a navrhované 
riešenie po krátkej rozprave na vedomie a 
požiadalo starostu o ich zaslanie.
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5. Správa starostu o činnosti 
od posledného MZ 

Od zasadnutia miestneho zastupiteľstva v júni som 
sa zúčastnil viacerých rokovaní ako starosta, o niekto-
rých je vhodné informovať miestne zastupiteľstvo:

• Dňa 28.6.2018 som sa zúčastnil kolaudačného 
konania v Oáze - v našej mestskej časti, kde p. farár 
Gombita predstavil predmetnú nadstavbu a dovŕšil 
otázku kolaudácie. Môžem konštatovať, že vytvorené 
podmienky sú na veľmi vysokej úrovni pre všetkých 
bezdomovcov, ktorí rešpektujú pravidlá.

• V nadväznosti na listy napísané letisku, primá-
torovi mesta Košice, pre Regionálny úrad verejného 
zdravotníctva v Košiciach, pre Aeroklub Košice, ob-
čianske združenie, Dopravný úrad, Letisko M.R. Štefá-
nika, Bratislava, Divíziu civilného letectva, Letisko M.R. 
Štefánika, Bratislava vo veci nácviku lietadiel a zave-
denia výcviku vrtuľníkov v súvislosti hlukom a nalieta-
vaním na obytnú časť som sa objednal, resp. prijal má 
pán zastupujúci primátor JUDr. Petruško. Informoval 
som ho o situácii a požiadal o pomoc pri riešení prob-
lému, ktorý sa týka prakticky celého mesta.

• Dňa 9. júla som sa stretol s riaditeľom magistrátu 
vo veci riešenie mimoriadnej požiadavky na vykrytie 
časti nákladov v súvislosti s čistením pozemku „Ča-
paš“, ktorý má mestská časť v správe, následne som 
písomne požiadal primátora o fi nančný príspevok vo 
výške 8 tis. €, ktorý nám bol následne schválený.

• Na základe predchádzajúcej požiadavky na Ing. 
Hrehu, generálneho riaditeľa VVS, a.s. som sa stretol 
s pracovníkmi VVS, a.s. vo veci riešenia prekopávok 
na ulici Osloboditeľov, prepadu komunikácie Mede-
ná, Bronzová a Čkalovova. Po obhliadke v teréne boli 
prisľúbené kamerové kontroly a následné opravy, po-
kiaľ to budú závady z ich strany.

• Dňa 18.7.2018 som sa stretol na polročnej kon-
trole z Krajského pamiatkového úradu vo veci stavu 
Barčianskeho parku, kde v zmysle zápisu Ing. Sobotu 
mestská časť má zabezpečiť ťahové skúšky na dub 
letný v parku (pri studni), výrub skupiny agátov, vý-
sadbu stromov a popínavých rastlín pri oplotení, za-
bezpečiť orezy a výruby v zmysle zápisu.

• Rokoval som s p. Bočkayovou, p. Pačindom, p. 
Ing. Sedlákom, následne s p. Makom vo veci mož-
nosti riešenia kanalizácie v lokalite pod hospodár-
skym dvorom.

• Dňa 2.8. som prijal Ing. Sedláka vo veci návrhu 
na zmenu územného plánu na ulici Niklovej, v prípa-
de akceptácie jeho návrhu je ochotný darovať časť 
pozdĺžneho pozemku na ulici Niklovej obci.

• Po niekoľkých rokoch snaženia sa o optickú sieť 
pre Barcu vyvrcholila snaha pána poslanca Mariána 
Kačmára do reality. 28.8.2018 som sa stretol pánmi 
Zsolt Šoltésom, DiS. a Ing. Palkom v súvislosti s  po-
žiadavkou na zabezpečenia stretnutia s občanmi, 
ktorých sa môže realizácia optickej siete v zemnom 
rozvode dotknúť. Po vzájomnej dohode sa stano-
vil termín 12. 9. v kultúrnom dome, kde mohli prísť 
a oboznámiť sa s výstavbou optickej siete občania 
z ulíc Čkalovova, Abovská, Barčianska, Svetlá, Za 
školou, Gavlovičova, Vozárova a Teplého, kde má byť 
zemný rozvod, v ďalších častiach bude rozvod optic-
kej siete vzduchom.

• Následne som sa stretol s Ing. Róbert Hézselym 
– investičným riaditeľom VVS, a.s. riaditeľom vo veci 
riešenia kanalizácie na ulici Berzeviczyho, kde vlastní-
kom je mestská časť, ako aj ulíc pod hospodárskym 
dvom v súkromnom vlastníctve. Odporúčal spracovať 

spoločnú projektovú dokumentáciu s tým, aby ges-
torstvo pre stavebné povolenie prevzala mestská časť 
a vystupovala vo vzťahu s VVS, a.s., čo by umožnilo 
riešiť situáciu ako v prípade ulíc Janitorova, Zichyho.

• Dňa 4.9. som sa zúčastnil zasadania Rady sta-
rostov za prítomnosti zastupujúceho primátora, kde 
okrem iného som požiadal o riešenie problematiky 
výcviku pilotov osobitne 
na vrtuľníkov a hluku z ich 
činnosti, osobitne v noč-
ných hodinách, na úrovni 
mesta Košice, k čomu bolo 
prijaté uznesenie.

• Dňa 13.9.2018 som 
sa stretol so zástupcami 
projekčných prác v loka-
lite pod hospodárskym 
dvorom vo veci možnej spolupráce v nadväznosti na 
ulicu Berzeviczy.

F. Krištof - starosta

8. Monitorovacia správa rozpočtu 
za 1. polrok 2018

V zmysle zákonnej povinnosti bola do zastupiteľ-
stva predložená monitorovacia správa rozpočtu za 
1. polrok 2018, kde v textovej časti boli rozvedené 
všetky položky programového rozpočtu k 30.6.2018 
s ohľadom na časové plnenie. Zároveň boli podrob-
ne spracované tabuľkové prehľady plnenia z hľadiska 
časového vývoja predchádzajúcich období i plnenia 
v tomto roku. Podklady boli v tomto rozsahu zverej-
nené na web stránke i úradnej tabuli s tým, že boli 
predmetom rokovania fi nančnej komisie. Po rozprave 
poslancov a stanovisku hlavného kontrolóra JUDr. Že-
linskej bola monitorovacia správa schválená. 

9. Návrh 2. úpravy rozpočtu 2018
V súvislosti so zís-

kaním účelovej dotá-
cie na čistenie Čapašu 
a uzatvorenej zmluvy 
s Úradom práce na za-
mestnanie troch pracov-
níkov s 80 % úhradou 
nákladov na 9 mesiacov 
bol spracovaný návrh 2. 
úpravy rozpočtu, ktorý 
bol po stanovisku fi nan-
čnej komisie, hlavného 
kontrolóra a rozprave 
poslancov schválený ako 
2. úprava rozpočtu pre 
rok 2018 podľa predlo-
ženého návrhu, 

• zvýšenie bežných príjmov o 15.255,- €
• zvýšenie bežných výdavkov o 15.255,- €,
pričom celkový rozpočet zostáva vyrovnaný v ob-

jeme:
• Príjmy 720.195,- €
• Výdavky 720.195,- €. .

10. Informácia o priebehu technických 
a investičných prác

Mestská časť v rámci svojej technickej činnosti 
a investičnými prácami v roku 2018 zabezpečovala 
hlavne tieto činnosti :

• Hlavnou činnosťou tohto roku bolo dokončenie 
úprav interiéru a exteriéru kultúrneho domu. V rámci 
vlastných síl boli riešené stavebné práce vo vedľajších 
priestoroch kultúrneho domu, omietky, maľovanie, 
búracie práce podláh, nové podlahy, dlažby, nové 
plávajúce podlahy, plávajúca podlaha v rámci sály, 
úpravy rôzneho druhu v kuchynskej časti, stavebné 
úpravy za účelom vytvorenia šatne, obklady, vonkaj-
šie búracie práce a úpravy.....

▪ Dodávateľským spôsobom boli zabezpečované 
hlavne odborné práce súvisiace so zabezpečovacou 

technikou, zatepľovacie práce celej budovy, zmeny 
v elektrickom napojení KD, zatiaľ bolo zakúpených 
100 ks nových stoličiek do KD.

▪ Po doriešení fi nancovania a stavebného povole-
nia v súčasnosti prebiehajú zatepľovacie práce na KD, 
mali by byť ukončené do konca septembra

• Prebieha výmena vedenia miestneho rozhlasu 
dodávateľským spôsobom, predpoklad dokončenia 
z kapacitných dôvodov do konca októbra

• Vo vlastnej réžii boli vykonané rôzne úpravy vrá-
tane maliarskych prác v našej telocvični a vedľajších 
priestoroch za účelom rozbehnutia činnosti v spolu-
práci so „Stonožkou“ pre deti a mamičky

• Realizované boli opravy výtlkov vo vlastnej réžii 
ako aj dodávateľsky u výtlkov a prepadov na uliciach 
Svetlá, Horovova, Kostrova, Poničanova, Námestie 
mladých poľnohospodárov, Tešedíkova, Hečkova, 
Ulica Pri pošte, upravený bol prechodový chodník 
z ulice Pri pošte – Kubíková. Do októbra by sa malo 

Z rokovaní
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pokračovať s povrchovou úpravou chodníka Abov-
ská, Hečkova, Pri pošte – Kubíková, ďalšie komuniká-
cie a prekopávky v parku.

• Prakticky na 90 % je vyčistený „Čapaš“ s tým, že 
zemina je využívaná na planýrovanie a zásyp rokliny 
na našom pozemku, kamenný a stavebný odpad je 
odnášaný do recyklačky, zelený a drevený odpad do 
kompostárne, komunálny odpad do Kositu.

• V súčasnosti v kombinácii dodávateľským spô-
sobom a vlastnou réžiou prebieha dokončenie osvet-
lenia v parku.

• Boli vykonané nevyhnutné opravy schodov na 
cintoríne, doplnené boli ďalšie boxy na uloženie urien

• V piatich bytoch boli zabezpečené výmeny po-
škodených a rizikových okien

• V tomto roku boli zatiaľ vymenené 2 kotly v by-
toch

• Realizované bolo zavedenie software na regis-
tratúru v zmysle novej legislatívy

• Zakúpený bol nový počítač a tlačiareň
• Upravené boli plochy v športovom ihrisku v par-

ku vr. obrubníkov, oprava zariadení, oprava detského 
ihriska po poškodení (krádež)

• Priebežne boli zabezpečované kosby na zelenej 
ploche vyše 12 ha

• Priebežne bola zabezpečená zimná údržba
• Opravené boli poškodené dažďové zvody na 

kaštieli
• Osadené boli nové dopravné značky v zmysle 

rozhodnutia DK, ako aj poškodené značky pri do-
pravných nehodách

• Osadené a priebežne sú udržiavané koše na 
psie exkrementy

• Došlo k orezu a výrubu suchých, resp. poško-
dených stromov po búrkach s následným odvozom 
dreva do kompostárne

• Priebežne sú zabezpečované čistiace práce na 
verejných chodníkoch a miestach

• Priebežne zabezpečujeme čistiace práce po 
mesačných zberoch vekľkokapacitných kontajnerov

• V súčinnosti s mestskou časťou prebieha v čas-
ti Svetlá Pusta realizácia takmer 500 m kanalizácie, 
ktorú zabezpečuje VVS, a.s., možnosť napojenia po 
kolaudácií bude začiatkom budúceho roka.
11. Vyhodnotenie činnosti samosprávy 

za obdobie 2014 – 2018
Na ustanovujúcom zasadnutí miestneho za-

stupiteľstva starosta predložil volebný program pre 
nastávajúce volebné obdobie 2014 – 2018. Program 
vychádzal z reálnej situácie v našej mestskej časti, 

doterajšieho systému fi nancovania v rámci dvoj-
stupňovej samosprávy Košíc a Plánu hospodárskeho 
a sociálneho programu, ktoré zastupiteľstvo prijalo 
v roku 2011. 

 S predložený konkrétnym volebným programom 
sa stotožnilo miestne zastupiteľstvo s tým, že bol dňa 
3.12.2014 miestnym zastupiteľstvom vzatý na vedo-
mie. Z neho vychádzala postupne tvorba programo-
vých rozpočtov mestskej časti v jednotlivých rokoch, 
na ktorých sa zhodla samosprávy ako celok. 

Končí volebné obdobie a z hľadiska objektivity 
a posúdenia činnosti súčasnej samosprávy, ktorá pra-
covala v zložení poslancov:

• Imrich Buľko
• Ing. Ivo Čabra, MBA
• Ing. Daniel Antal
• Marián Kačmár
• Jarmila Kunová
• Dušan Pracko
• Marek Rusnák
spolu so starostom je potrebné vyhodnotiť jej čin-

nosť v zmysle jednotlivých bodov volebného prog-
ramu:

1. Postupne zabezpečiť opravy chodníkov a ko-
munikácií, ktoré má Barca v správe. Ide hlavne 
o opravy poškodených úsekov miestnych komuni-
kácií a opravy chodníkov – Osloboditeľov, Barčian-
ska, Hečkova, Tešedíkova...

Plnenie – priebežne plnená, opravy chodníkov 
Barčianska, Hraničná, Abovská, Hečkova, komuniká-
cie Svetlá, Horovova, Kostrova, Poničanova, Námestie 
ml. poľnohospodárov, Tešedíkova, Ul. pri pošte, Me-
dená...

2. Doriešiť problematiku vysporiadania infra-
štruktúry v lokalite pri VSS, v rámci možnosti mest-
skej časti participovať na infraštruktúre nových 
rozvojových lokalít Barce.

Plnenie – priebežne plnená, uznesením mest-
ského zastupiteľstva bola posunutá hranica mestskej 
časti na úroveň hraníc pozemkov VSS, t.j. komuni-
kácia Gavlovičova, Niklová sú v mestskej časti Koši-
ce - Barca, následne boli riešené nevyhnutné opravy 
kanalizácie a výrazné výtlky.

3. Vykonať ďalšie úpravy vráta-
ne vybavenie kaštieľa i jeho okolia 
za účelom jeho širšieho využitia 
a zriadenia Barčianskeho múzea so 
zameraním na históriu Barce a ex-
pozíciu sv. Jána Pavla II.

Plnenie – čiastočne plnená, spra-
cované „nástenky“ z jednotlivých ži-
votných udalostí v mestskej časti pri 
príležitosti osláv 800. Výročia prvej 
písomnej zmienky o Barci, inštalo-
vané zapožičané dielo Jána Pavla 

II. (autori Blonski,Pásztor,Račko,Haščák), inštalované 
historické výklenky a mapy

4. Uskutočniť ďalšie úpravy parku a skvalitne-
nie jeho vybavenia pre potreby najmladších, mla-
dých i starších obyvateľov Barce, upraviť priestory, 
vysadiť ďalšie nové stromy, trvalé záhony, komplex 
amfi teátra so sociálnym zabezpečením i opravu 
oplotenia parku.

Plnenie – priebežne plnená, vo východnej časti 
parku bolo osadené detské ihrisko a športové za-
riadenia pre verejnosť, pre deti i dospelých je v sta-
novených termínoch k dispozícii poskytovanie kár 
i trampolína. Amfi teáter – dostal stabilnú betónovú 
formu pódia, sociálne zariadenia pri akciách sú rieše-
né v komplexe pri telocvični v parku. Bolo zrealizova-
ných niekoľko nových záhonov a náhradná výsadba 
stromov. Bolo zrealizovaných 20 nových realizova-
ných polí oplotenia parku s betónovým základom 
a s povrchovou úpravou, pôvodné poškodené oplo-
tenie bolo odstránené.. 

5. Vytvoriť tlak na mesto Košice za účelom re-
konštrukcie asfaltového povrchu na uliciach, kde 
premáva MHD (Barčianska, Abovská, Hečkova) 
v správe mesta a riešiť rozšírenie možnosti par-
kovania v centrálnej zóne Barce - v okolí kostolov 
a miestneho úradu.

Plnenie – splnená, v súvislosti s opakovanými 
požiadavkami na riešenie problémovej situácie bol 
zabezpečený nový asfaltový povrch na uliciach Bar-
čianska, Abovská Hečková prostredníctvom mesta 
Košice. Mestská časť má spracovaný projekt parko-
vísk na ulici Mladých poľnohospodárov, ktorý je za-
hrnutý do zmien a doplnkov územného plánu zóny 

Barca s tým, že po jeho schválení 
v septembri 2018 a následnom vy-
daní stavebného povolenia bude 
nasledovať realizácia s predpokla-
dom 1. polroka 2019

6. Pokračovať v estetizácii ve-
rejných priestorov – (Habeš, Tur-
nianska, Abovská, Námestie ml. 
poľnohospodárov, Pri železničnej 
stanici, Svetlá, Timravy...) výsadbou 
zelene.

Plnenie – priebežne plnená 
formou údržby zelene a poriadku 

vrátane osadenia košov pre psie exkrementy a ich 
údržba, orez stromov a krov, výsadba okrasných krí-
kov na Abovskej, úprava parčíku Abovská – Hečkova, 
postreky a čistenie náletových rastlín

7. Zabezpečiť technické vybavenie prevádzky 
pre potreby obce, a to napr. nové zariadenie pre 
kosbu, zametacie zariadenie, nakladač,...

Plnenie – priebežne plnená – zakúpené mulčo-
vacie zariadenie za traktor, bezplatne získané vozidlo 
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Passat – následný presun vozidla pre technickú pre-
vádzku a rozvoz stravy, zakúpený vysokotlaký čistič, 
menšie elektrické nástroje, do konca roka bude zakú-
pené zametacie príslušenstvo za traktor.

8. Participovať na realizácii proti hlukovej steny 
pri Myslavskom potoku, vrátane protipovodňovej 
úpravy brehov a okolia Myslavského potoka.

Plnenie – splnená – v súčinnosti mestskej časti 
s  VS, a.s. Košice bola zrealizovaná protihluková stena 
pri Myslavskom potoku a realizované protipovodňo-
vé opatrenia v predmetnom okolí potoka, osobitne 
úprava brehov spevnením kameňmi, úpravy pri mos-
te VSS – vyčistenie od nánosov.

9. V spolupráci s mestom Košice a s fi rmou KO-
SIT rozšíriť separovaný zber a postupne zabezpečiť 
likvidáciu divokých skládok (Čapaš), zamedziť ich 
vytváraniu , realizovať cyklochodník v smere do Še-
bastoviec .

Plnenie – priebežne plnená – mestská časť za-
bezpečuje likvidáciu zeleného odpadu pre občanov 
odvozom traktorom do kompostárne, resp. formou 
veľkokapacitných kontajnerov na zelený odpad, Ča-
paš je postupne čistený od komunálneho a zeleného 
odpadu, betónový a kamenný odpad je likvidovaný 
cez recyklačné stanice, zeminou je vypĺňaná prepad-
nutá vyhĺbenina a planírovaný predmetný úsek po-
zemku. Práce sú vykonávané v súčinnosti s mestom 
Košice na pozemku, ktorý má mestská časť v správe, 
a to za účelom prípravy plochy na cyklistický chod-
ník, resp. komunikáciu. V septembri má byť schválený 
územný plán – cyklochodník do Šebastoviec – ná-
sledne sa pristúpi k povoľovaciemu a realizačnému 
konaniu.

10. Rok 2015 je rokom 800. výročia prvej písom-
nej zmienky o obci Barca. Na počesť tejto udalosti 
potrebujeme pripraviť a zrealizovať dôstojné oslavy 
v rámci mestskej časti Košice – Barca.

Plnenie – splnená. Bol pripravený trojdňový širo-
kopásmový kultúrny program, vydané boli informač-
né publikácie o mestskej časti, rôzne prezentačné 
suveníry, pohľadnice, slávnostná sv. omša, slávnostný 
obed pre predstaviteľov verejnej správy a samosprá-
vy

11. Vytvoriť klubové centrum pre mamičky 
s deťmi, podporovať činnosť klubov dôchodcov, a to 
tak v oblasti fi nančnej ako aj organizačnej, zlepšiť 
priebežnú spoluprácu s domovom dôchodcov so za-
meraním na kultúrne a spoločenské podujatia.

Plnenie – splnená, práce s mamičkami a deťmi 
začala pobočka knižnice v spolupráci s mestskou 
časťou v priestoroch knižnice, resp. zasadačky miest-
neho úradu, od septembra t.r. začala činnosť pre 
mamičky s deťmi v priestoroch upravenej telocvične. 
Činnosť klubov dôchodcov bola priebežne podporo-
vaná fi nančne i organizačne v oblasti kultúry i špor-
tu. Spolupráca bola aj s domovom VIA LUX v oblasti 
podpory kultúrno - spoločenských aktivít a miestnych 
podujatí, ktorých sa v hojnej miere zúčastňovali klien-
ti VIA LUX, vrátane poskytovaných športovo-rehabili-
tačných prostriedkov v parku.

12. Podporovať okrem doterajšej športovej čin-
nosti i aktivitu ďalších záujmových potrieb občanov, 
a to z hľadiska možnosti športovania, podporiť výs-
tavbu telocvične pri Základnej škole, vylepšiť špor-
tový areál na ulici Za školou, cyklotrasy...

Plnenie – splnená čiastočne, výstavba telocvične 
pri základnej škole bola realizovaná, druhá telocvič-
ňa v zmysle zámerov investora nebola dokončená, 

zrealizované bolo vonkajšie viacúčelové ihrisko pri 
základnej škole, športový areál za školou je viazaný 
v súčasnosti na legislatívny postup schvaľovania sta-
vebných povolení. Otázka cyklotrasy do Šebastoviec 
je v etape schvaľovania územného plánu – zmeny 
a doplnky a v zámere cyklotrasy na letisko je prob-
lematika v riešení na úrovni mesto Košice – Letisko 
v nadväznosti na predloženie žiadosti mestskej časti

13. V súvislosti s realitou, že materská škola je 
začlenená do miestnej samosprávy na úrovni mes-
ta, aj na miestnej úrovni naďalej vytvárať podmien-
ky na rozšírenie vybavenia a priestorov materskej 
škôlky, rozšíriť parkovacie priestory ….. 

Plnenie – čiastočne plnená, parkovacie priestory 
sú navrhnuté mestskou časťou pre oddelenie školstva 
s tým, že je potrebné riešiť projektovú dokumentáciu, 
ale až v nadväznosti na doriešenie zateplenia budo-
vy. Mestská časť participovala na technických prácach 
v materskej škôlke v zmysle požiadaviek, z hľadiska 
bezpečnosti bolo po odobrení VIA LUXu riešené cez 
cestný správny orgán dopravné značenie, resp. mož-
né parkovanie. 

Aj keď základná škola je v kompetencii mesta 
Košice, spolupráca s mestskou časťou priebežne po-
kračuje s tým, že v súvislosťou 60. výročia založenia 
základnej školy budú poskytnuté priestory kultúrne-
ho domu na oslavy, ktoré sa uskutočnia 15. novem-
bra. Pre materskú škôlku budú poskytnuté priestory 
kultúrneho domu na akciu 6. decembra.

14. Pripraviť a realizovať rekonštrukciu kultúr-
neho domu na Barčianskej ulici za účelom zlep-
šenia jeho energetických parametrov a možnosti 
efektívnejšieho využitia pre spoločenské akcie ob-
čanov.

Plnenie – splnená – kultúrny dom prešiel postup-
nou rekonštrukciou vnútornej infraštruktúry, pries-
torov a vybavenia s tým, že zároveň bolo v zmysle 
stavebného povolenia realizované zateplenie budovy 
a úpravy okolia kultúrneho domu. Značná časť bola 
zabezpečovaná v rámci vlastných kapacít a využitia 
pracovníkov VPP, odborné práce boli zabezpečova-
né cez odborné fi rmy podľa špecializácie. Ukončenie 
vonkajších úprav predpokladáme do konca októbra 
t.r.

15. Venovať patričnú pozornosť prezentácii Bar-
ce a šíreniu dobrého mena 

v rôznych oblastiach spoločenského diania, pro-
pagácii miestnych podnikateľských aktivít a ľuďom, 
ktorí sa na tom podieľajú.

Plnenie – splnená – Bola vydaná brožúra o Barci 
k 800. Výročiu prvej písomnej zmienky o Barci, pra-
videlne po zasadnutí miestneho zastupiteľstva bol 
vydaný Barčiansky súčasník v náklade 1200 ks, je za-
bezpečená priebežná informovanosť na web stránke 
Barce, ako od tohto roku na faceboku, každoročne 
bol vydaný kalendár s tematikou Barce v náklade 
3000 ks, mestská časť participovala na svojej pre-
zentácii v rámci publikácie „Potulky mestom Košice 
1 – 2“ aj v rámci aktualizovaného vydania, v mestskej 
časti sa v spolupráci s p. Kolcunom uskutočnili „Potul-
ky Barcou“, ktorých sa zúčastnilo vyše 600 občanov 
Košíc. Uskutočnila sa prehliadka – potulky Barcou 
pre seniorov z mesta Košice v spolupráci s klubmi 
dôchodcov. V súčinnosti s projektom Active life sa 
každý rok uskutočnili behy Barcou v poslednom au-
gustovom týždni, v tomto roku bolo vyše 200 účast-
níkov. Mestská časť sa zapojila do viacerých projektov 
v rámci prezentácii Barce.

Samozrejme, že okrem týchto bodov vyplývajú-
cich z volebného programu bolo vykonaných množ-
stvo prác a činností v spojitosti s údržbou a ochranou 
majetku mestskej časti v nadväznosti na schválené 
jednotlivé programové rozpočty mestskej časti na 
príslušné roky – cintorín a jeho budovy, vybavenie, 
opravy rozhlasu, rozšírenie verejného osvetlenia, 
osadenie dopravného značenie – výmena poškode-
ného a osadenie rozšíreného dopravného značenie 
vodorovného i v dopravných značkách. 

Zabezpečované boli rôzne aktivity pre deti a mlá-
dež, ako aj pre občanov – dni Barce, kultúrne, spolo-
čenské a športové podujatia, aktivity v súčinnosti so 
základnou i materskou školou.

Môžeme konštatovať, že súčasná miestna samos-
práva má za sebou úspešné obdobie, ktoré prinieslo 
zvýšenie úrovne života v našej mestskej časti vo via-
cerých oblastiach, aj keď by sa chcelo ešte viac, a to 
aj vďaka spolupráci starostu s poslaneckým zborom, 
miestnym úradom, mestom Košice, podnikateľskými 
subjektami v našej mestskej časti, za čo im aj touto 
cestou ďakujem.

Súčasný systém fi nancovania mestských častí ne-
zodpovedá reálnym požiadavkám, no i napriek tomu 
mestská časť sa v tomto volebnom období dostala 
do vyrovnaných bilancií a výrazne znížila úverovú 
zaťaženosť splatením značnej časti úverov. O týchto 
faktoch svedčia príslušné záverečné účty v jednotli-
vých rokoch odsúhlasené miestnym zastupiteľstvom 
i daňovými úradmi v tomto volebnom období.

12. Prenájom pozemkov 
s osobitným zreteľom NDS, a.s.

V zmysle požiadavky mesta Košice mestská 
časť Košice – Barca, ktorá má predmetné pozemky 
v správe, navrhlo v zmysle Štatútu priamy prenájom 
pozemkov s osobitným zreteľom pre Národnú diaľ-
ničnú spoločnosť, a.s., Dúbravská cesta 14, 841 04 
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Bratislava, v katastrálnom území Barca, obec Koši-
ce – MČ Barca, okres Košice IV, pre účel realizácie 
stavby rýchlostnej cesty R2 Šaca – Košické Oľšany, 
ktorej majetkovoprávne vysporiadanie je v kompe-
tencii Investičného odboru Prešov (poverenie zo dňa 
23.06.2014, reg. zn. NDS: PP/2014/0100, účinné od 
1.mája 2014).

Cena nájmu za nehnuteľnosti - pozemky je sta-
novená Znaleckým posudkom č. 1/2017. Po krátkej 
rozprave miestne zastupiteľstvo odsúhlasilo prená-
jom pozemkov pre NDS, a.s. a uzatvorenie zmluvy.

13. Prenájom pozemku s osobitným
zreteľom K&T GASTRO s.r.o.

Mestská časť obdŕžala požiadavku spoločnosti 
K&T GASTRO s.r.o. k prenájmu pozemku o rozlohe 
100 m2 na našej parcele – roh Námestie mladých 
poľnohospodárov – Abovská za účelom zriadenia 
prevádzky rýchleho občerstvenia. Keďže sa jedná 
o nehnuteľnosť s konkrétnym záujemcom – s oso-
bitným zreteľom, starosta nemá právo priamo roz-
hodnúť o nájme, resp. ho zamietnuť, ale musí o tom 
rozhodnúť miestne zastupiteľstvo. Preto bol zámer 
prenájmu zverejnený na web stránke dňa 15.8.2018 
v znení, že Mestská časť Košice - Barca v súlade s ust. 
§9 ods. 9 zák. č. 138/1991 Zb. o majetku obcí v znení 
zmien a doplnkov zverejňuje zámer dať do podnáj-
mu nehnuteľnosť: parcela registra C č. 514/6, druh 
pozemku: zastavané plochy a nádvoria o výmere 100 

m2, vedený na LV 1942, k.ú. Barca za účelom zriade-
nia prevádzky rýchleho občerstvenia a poskytovania 
gastronomických služieb na dobu cca 20 rokov pre 
spoločnosť K&T GASTRO s.r.o.

Na základe rozpravy poslancov, i napr. písomnej 
reakcie Ing. Falata, po ukončení rozpravy miestne 
zastupiteľstvo neschválilo návrh prenájmu, t.j. všetci 
poslanci hlasovali proti.

15. Volebné informácie 
ku komunálnym voľbám 2018

Predseda Národnej rady Slovenskej republiky 
Andrej Danko vyhlásil voľby primátorov miest, sta-
rostov obcí a komunálnych poslancov na sobotu 10. 
novembra 2018. Hlasovať sa bude od 7:00 do 22:00. 

Na novembrových voľbách starostov obcí, primá-
torov miest a poslancov obecných, mestských alebo 
miestnych zastupiteľstiev sa môžu zúčastniť všetci 
obyvatelia Slovenska. Podmienkou je, aby mali v obci, 
kde budú voliť, trvalý pobyt a najneskôr v deň volieb, 
teda v sobotu 10. novembra, dosiahli 18 rokov.

Podľa zákona o výkone volebného práva tak 
môžu primátorov, starostov a poslancov komunál-
nych zastupiteľstiev voliť nielen občania Slovenskej 
republiky, ale aj cudzinci s trvalým pobytom na Slo-
vensku, keďže v každej obci volia jej obyvatelia vlast-
ných komunálnych zástupcov. 

Podľa zákona, voľby do orgánov samosprávy 
obcí riadi Ústredná volebná komisia. V okresoch 

sú to obvodné volebné komisie, v Bratislave a Ko-
šiciach mestské volebné komisie a v ostatných ob-
ciach a mestských častiach miestne volebné komisie. 
Miestna volebná komisia v našej mestskej časti bude 
sídliť na Abovskej 32.

Do 11.10.2018 politické strany môžu nominovať 
členov do okrskových volebných komisií. Okrsková 
volebná komisia musí mať najmenej päť členov. Sta-
rosta obce vymenuje chýbajúcich členov okrskovej 
volebnej komisie, ak politické strany nedodali potreb-
ný počet členov. V mestskej časti Košice - Barca budú 
4 okrskové volebné komisie, a to č. 1 a 3 na Abovskej 
32, č. 2 v kultúrnom dome na Barčianskej 31 a č. 4 vo 
VIA LUX, Andraščíkova 2. Prvé zasadnutie okrskovej 
volebnej komisie zvolá starosta do 24.10.2018.

Do 16.10. mestská časť doručí do každej domác-
nosti oznámenie, v ktorom uvedie čas konania volieb, 
volebný okrsok, volebnú miestnosť, stručný spôsob 
úpravy hlasovacieho lístka a povinnosť voliča preuká-
zať sa pred hlasovaním preukazom totožnosti.

Do 16.10. mestská časť uverejní spôsobom 
v mieste obvyklým a na svojom webovom sídle zo-
znam zaregistrovaných kandidátov pre voľby do za-
stupiteľstva a kandidátov pre voľby starostu. Na našej 
webovej stránke a úradnej tabuli mestskej časti boli 
zoznamy kandidátov uverejnené 25.9.2018 a podľa 
uverejnených zoznamov boli zadané do tlače vzory 
hlasovacích lístkov.

18. Záver 
V závere rokovania starosta poďakoval všetkým poslancom za aktívnu činnosť počas celého volebného obdobia s tým, že na ustanovujúcom zastupiteľstve v novom 

volebnom období sa všetci stretnú, a to tak s tými, ktorí sa rozhodli kandidovať i s tými, ktorí už ďalej nekandidujú.

Kandidáti na starostu mestskej časti Košice – Barca:
1. František Krištof, 64 r., starosta, nezávislý kandidát
2. Viera Maňková, Ing., 58 r., štátna zamestnankyňa, nezávislá kandidátka
3. Peter Mihok, 34 r., podnikateľ, Spolu – občianska demokracia 
4. Dušan Pracko, 43 r., ekonóm, nezávislý kandidát
5. Rastislav Sabo, Ing., 40 r., manažér, nezávislý kandidát

Kandidáti na poslancov miestneho zastupiteľstva
v Košiciach - Barci – volí sa najviac 7 poslancov:
1. Daniel Antal, Ing., 48 r., špecialista úseku viceprezidenta,

Spolu – občianska demokracia
2. Ivo Čabra, Ing., MBA, 45 r., manažér, nezávislý kandidát
3. Miloš Dziak, 43 r., odlievač, Obyčajní ľudia a nezávislé osobnosti (oľano),

Zmena zdola, demokratická únia Slovenska
4. Ondrej Juhász, Ing., 58 r., elektrotechnik, nezávislý kandidát
5. Marián Kačmár, 53 r., technik, Kresťanskodemokratické hnutie
6. Mária Krajňáková, Mgr., 57 r., poštová doručovateľka, 

Kresťanskodemokratické hnutie
7. Maroš Kuruc, 43 r., agropodnikateľ, Spolu – občianska demokracia
8. Michaela Maňková, Ing., 29 r., IT konzultantka, Kresťanskodemokratické hnutie
9. Miloslav Maťáš, 48 r., konateľ, Kresťanskodemokratické hnutie

10. Peter Mihok, 34 r., podnikateľ, Spolu – občianska demokracia
11. Dušan Pracko, 43 r., ekonóm, nezávislý kandidát
12. Marek Rusnák, 41 r., SZČO, nezávislý kandidát
13. Peter Ružička, Mgr., 24 r., nezamestnaný, Kresťanskodemokratické hnutie
14. Iveta Ružičková, Ing., 40 r., nezamestnaná, Kresťanskodemokratické hnutie 
15. Rastislav Sabo, Ing., 40 r., manažér, nezávislý kandidát
16. Monika Sedláková, 54 r., diplomovaná operačná sestra,

 Kresťanskodemokratické hnutie
17. Igor Sidor, Mgr., PhD., MBA, 54 r., podnikateľ, Šport do Košíc a na východ
18. Štefan Varga, Ing., 57 r., dobrovoľne nezamestnaný, Obyčajní ľudia 

 a nezávislé osobnosti (oľano), Zmena zdola, demokratická únia Slovenska
19. Lucia Veľková, 38 r., kuchárka, Šport do Košíc a na východ
20. Ondrej Vilner, PaedDr., 63 r., tréner, Šport do Košíc a na východ

Kandidáti do mestského zastupiteľstva Košice
za spoločný volebný obvod č. 5
(Barca, Šebastovce, Poľov) - volí sa len 1 poslanec:
1. Daniel Antal, Ing., 48 r., špecialista úseku viceprezidenta,

Spolu - občianska demokracia
2. Mária Birošová, Mgr., 55 r., kontrolórka vo verejnej správe, 

nezávislá kandidátka
3. Štefan Daňo, JUDr., RSDr., 70 r., advokát, Smer - sociálna demokracia
4. Lucia Gurbáľová, Mgr., 47 r., stredoškolská učiteľka, Sloboda a solidarita,

Kresťanskodemokratické hnutie, Strana maďarskej komunity - Magyar 
Közösség Pártja, Nova, Občianska konzervatívna strana

5. Mária Kmecová, PhDr., 32 r., prednostka úradu, Obyčajní ľudia a nezávislé
osobnosti (oľano), Sme rodina - Boris Kollár, Zmena zdola, demokratická únia
Slovenska, Demokratická strana

6. Igor Sidor, Mgr., PhD., MBA, 54 r., podnikateľ, Šport do Košíc a na východ
 
Kandidáti na primátora mesta Košice:
1. Alena Bašistová, doc. PhDr., PhD., 42 r., vysokoškolská učiteľka, nezávislá 

kandidátka
2. Ján Dečo, Ing., 56 r., odborný konzultant, nezávislý kandidát
3. Jaroslav Džunko, RNDr., Ing., 67 r., vynálezca, nezávislý kandidát
4. Richard Havrilla, Ing., 52 r., riaditeľ spoločnosti, nezávislý kandidát
5. Štefan Horváth, MUDr., 63 r., lekár - manažér, Národná koalícia
6. Džemal Kodrazi, 55 r., SZČO, nezávislý kandidát
7. Milan Lesňák, Ing., 38 r., starosta MČ, nezávislý kandidát
8. Viliam Novotný, MUDr., MPH, 45 r., lekár, Šanca
9. Martin Petruško, JUDr., 45 r., námestník primátora, Smer - sociálna demokra-

cia, Slovenská národná strana
10. Jaroslav Polaček, Ing., 41 r., poslanec mesta Košice, poradca v životnom pro-

stredí, Sloboda a solidarita, Kresťanskodemokratické hnutie, Strana maďarskej 
komunity - Magyar Közösség Pártja, Nova, Občianska konzervatívna strana

11. Ján Struk, 60 r., riaditeľ spoločnosti, Strana moderného Slovenska (sms)
12. Miroslav Špak, 43 r., stavebný technik, nezávislý kandidát
13. Vladimír Vágási, Mgr., 56 r., manažér, Most – Híd
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Tradičný Deň Barce spojený so súťažou vo 
varení gulášikov, dobrou náladou, programom 
a hudbou sa tento rok uskutočnil 8.9.2018 
v miestnom parku v Barci. Do súťaže sa prihlási-
lo 7 súťaženia chtivých družstiev so svojimi naj-
lepšími receptami, výbornou náladou, zložením 
družstva aj patričnými názvami: 

1. Šport do Barce, 
2. Ta Divočky dzive
3. Chlapci spod pergoly
4. Trabant team
5. Oteckovia
6. Komando od cintera
7. Tenkrát po prvé 
Náhodne vybraná komisia to mala tento rok 

veľmi ťažké, všetky gulášiky chutili výborne, ví-
ťazom sa však mohlo stať len jedno družstvo, 
a tým sa stalo družstvo č. 6 „Komando od cinte-
ra“ s členmi Miloš Maťaš, Marek Kolesár, Andrej 
Kiss a vedúci družstva Rudolf Potočňák. Komisia 
sa nakoniec rozhodla udeliť všetkým ostatným 
družstvám druhé miesto, nakoľko určiť poradie 
bolo veľmi náročné. Víťazné družstvo získalo 
výhru 30,-€, cenu od starostu a diplom. Ostatné 
družstvá získali cenu od starostu a diplom. Kaž-
dopádne, nie je dôležité vyhrať, ale zúčastniť sa 
a predovšetkým si užiť pekný deň, atmosféru 
okolia, priateľov a dobrú náladu.

I keď počasie nám na začiatku nahnalo 
strach, slniečko nám nakoniec doprialo počasie 
bez dažďa a vyčarilo výbornú náladu. O náladu 
sa okrem počasia postarala aj skupina Asfaltis, 
Kentucky Jack, duo Katka a Rafo (známych z ČS 
má talent), Tomáš Buranovský (známy zo Su-
perstar), Peter Lalík (pouličný spevák alias „Miro 
Žbirka“) či Westernové akčné divadlo. Deti mali 
možnosť vyskákať sa na nafukovacích hradoch, 
povoziť sa na koníkoch zo Šace, pozrieť si šikov-
ných psíkov agility Klub Tinka, vyskúšať si množ-
stvo aktivít v tvorivých dielňach MC Stonožka. 
Veľmi obľúbenou aktivitou bolo vozenie sa na 
šliapacích kárach. Voľné jazdy na kárach pre deti 
aj dospelých a zdarma skákanie na trampolíne 
poskytlo www.zabavisko.sk. Dámy mali možnosť 
zdarma sa nalíčiť s kozmetikou Mary Kay ktoré 
zabezpečila Mária Kappelová. K dispozícii bol aj 
pitný režim, stánky s občerstvením, výbornými 
palacinkami, cukrovinkami a hračkami.

Okrem súťažných gulášov mali návštevní-
ci možnosť ochutnať aj guláš varený v poľnej 
kuchyni starostom a poslancami mestskej časti 
Košice – Barca. Varenie gulášu fi nančne podpo-
rili starosta, prednostka úradu a všetci poslanci 
mestskej časti. Za prípravu akcie patrí veľká vďa-
ka aj celému kolektívu miestneho úradu, tech-
nickým pracovníkom a našim zamestnancom 

na verejnoprospešné práce. Veríme, že všetci 
návštevníci si prišli na svoje. Bližšie k atmosfére 
prispeje fotoreportáž fotografa Viktora Sopka, 
starostu Františka Krištofa a p. Pavla Tótha na 
stránke Facebook Mestskej časti Košice – Barca:

https://www.facebook.com/pg/
kosicebarca/photos/?tab=album&album_

id=716877628660806
PhDr. Mária Kmecová

Deň Barce
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Barčianska 
kvapka 

pokračuje
MS SČK a starosta MČ Košice – Barca Vás 

opäť pozýva na odber krvi, ktorý sa uskutoční 
v pondelok 19. novembra v čase od 7,15 do 
10,15 hod. v zasadačke miestneho úradu na 
Abovskej 32. Každý darca si musí so sebou pri-
niesť občiansky preukaz, preukaz darcu krvi 
a preukaz poistenca.

Pred odberom si môže dať ľahké raňajky a je 
potrebné piť dostatok tekutín. Nie je potrebné 
byť nalačno. Občerstvenie je zabezpečené aj po 
odbere krvi. Alkohol v deň odberu neužívajte!

Tešíme sa na stretnutie s Vami a ďakujeme 
Vám v mene všetkých, ktorým Vaša krv pomôže.

Barčiansky bál
Po ročnej prestávke z dôvodu opráv kultúrneho domu sa Barčiansky bál plánuje 

v termíne 16. februára. Bližšie informácie budú poskytnuté na plagáte, 
resp. zverejnené obvyklou formou.

Niektorí z Vás ma poznajú viac, niektorí me-
nej, niektorí možno vôbec  Ak by som sa 
Vám mala predstaviť, tak okrem toho, že som 
prednostka MČ Košice – Barca, som aj rodič. 
Som 2-násobný rodič a odkedy som sa stala 
mamou dvoch dievčat, vnímam veľa vecí okolo 
detí úplne inak. Je jedno či majú 2r, 10r alebo sú 
už x-násťroční.

Žijeme v storočí, kedy mobil má už takmer 
každé dieťa pomaly od nástupu do základnej 
školy. „Okay“, v dnešnej ťažkej konkurencii a ri-
valite medzi deťmi, je ťažké nemať telefón a ne-
byť "IN". 

ALE! Prosím Vás, ak už Vaše dieťa má telefón, 
okrem toho chodí už do školy bez doprovodu, 
k tomu so slúchadlami na ušiach, asi tomu ne-
zabránite. 

Poznáme to, zakázané ovocie chutí najlepšie! 
Jediné, čo aspoň môžete urobiť, vysvetľuj-

te, vysvetľujte, vysvetľujte, aj keď 100x denne, 
ráno, večer... DÁVAJ POZOR NA CESTE! DÁVAJ 
POZOR KEĎ PRECHÁDZAŠ CEZ CESTU! ASPOŇ 
CESTOU DO/ZO ŠKOLY NECHAJ MOBIL VO 
VRECKU/V TAŠKE. 

Keď už majú deti tie slúchadlá na ušiach, as-
poň nech nehypnotizujú permanentne telefón.

Prečo píšem tento článok? V priebehu troch 
dní, som mala dvakrát osobnú skúsenosť, keď mi 
vbehlo pred auto dieťa so slúchadlami na ušiach, 
oči na telefóne, teleportované duchom v inom 
svete, prechod cez veľmi frekventovanú križo-
vatku bez toho, aby aspoň na 3 sekundy dvihlo 
oči od telefónu! A nejedná sa len o malé deti, 
bolo to asi 10 ročné dieťa a 16 ročná teeneger-
ka! Slúchadlá na ušiach, oči „prilepené“ na mo-
bile a žiadna snaha aspoň o ako taký pohľad na 

cestu či neprichádza auto, autobus,....Sama no-
sím v aute denno-denne dve deti a aj tomu pris-
pôsobujem jazdu. Ale nie všetci nosíme v autách 
deti, nie všetci jazdíme predpisovo a nie všetci 
dbáme na bezpečnosť, ktorá by mala byť na 
prvom mieste či už sedíme za volantom, alebo 
kráčame cez cestu.

Nezabúdajte, môže to byť aj Vaše dieťa! 
Ak nie teraz, možno o rok, dva, tri... Nebuďte 

ľahostajní, že nás sa to netýka. Každého sa to 
môže týkať a nepodceňujte aspoň to, čo môžete 
urobiť - a tým je neustála PREVENCIA!

Zároveň, aj ako predsedníčka miestneho 
spolku Červeného kríža veľmi rada podpo-
rím v školských zariadeniach sídliacich v našej 
mestskej časti akékoľvek prevencie v spolupráci 
s kompetentnými orgánmi v danej oblasti. 

PhDr. Mária Kmecová - prednostka MČ

Aj v súvislosti s novootvorením kultúrneho 
domu v Barci na Barčianskej 31 starosta mest-
skej časti a vedenie Klubu seniorov i Kresťanský 
klub v Barci aj touto cestou pozývajú svojich 
členov i ostatných seniorov – potencionálnych 
členov klubu,( t.j. ktorí by sa chceli oboznámiť s 
činnosťou v kluboch a zapojiť sa do ich radov), 
na spoločné stretnutie, ktoré sa uskutoční dňa 

17. októbra o 17,00 hod. v kultúrnom dome 
s príležitosti „Mesiaca úcty k starším“. Priprave-
ný je kultúrny program, v ktorom okrem iného 
vystúpi aj ľudový rozprávač Jožko Jožka.

Tradičné stretnutie starostu so staršími seni-
ormi v kultúrnom dome sa uskutoční v utorok 
23. októbra dopoludnia o 10,00 hod. v zmysle 
tradičnej pozvánky.v

Október
mesiac úcty

k starším

Milí rodičia, budúci rodičia, starí rodičia...! 
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Polievkový festival pokračuje vo svojej tradícií 
a ani tento rok NEBUDE streetfoodovým festiva-
lom. Prečo? Pretože jeho základnou myšlienkou 
je spoznať národy, kultúry, komunity, menšiny, 
ktoré sa chcú prezentovať pred celými Košičami 
a zaujať svojou výnimočnosťou, aktivitami, záuj-
mami a hlavne polievkou. Tá totiž vystihuje ich 
príbeh, zvyky, korene či životný štýl. 

Prečo spomíname tento festival? Rozhodli 
sme sa, že aj my budeme reprezentovať našu 
Mestskú časť Košice – Barca spoločne s Mater-
ským centrom Stonožka, ktoré sa stalo výni-
močnou súčasťou našej mestskej časti. Družstvo 
bude variť polievku s názvom „Paradičková 
poľívka“, v zložení starosta František Krištof 
a prednostka PhDr. Mária Kmecová za MČ 
Barca, spoločne v tíme s Natáliou Nigutovou a 
Andreou Chvojkovou z MC Stonožka. Okrem 
„našej“ špeciálnej polievky ktorú budeme ponú-
kať na Polievkovom festivale, určite pripravíme 
aj nie jedno prekvapenie  Budeme veľmi 
radi ak si nájdete voľný čas v sobotnajšie po-
poludnie, dňa 13.10.2018 od 14.00 hod. a prí-
dete do priestorov Kulturparku podporiť náš 
tím a ochutnať aj zhodnotiť aj naše kulinárske 
schopnosti  

LÍSTKY
X € = X lístkov = X žetónov = X ochutnávok
Lístkov je možné kupovať ľubovoľné množstvo, 

koľko lístkov kúpiš, toľko polievok ochutnáš.
Odporúčame každému návštevníkovi za-

kúpiť si lístky V PREDPREDAJI online alebo do 
12. októbra v Informačnom centre Delta na 
Kukučínovej 2 / Kultrpark. Informačné centrum 
je otvorené každý deň od pondelka do nedele 
v čase od 10.00 do 18:00 (s obedňajšou pre-
stávkou od 12:00 do 13:00.). POZOR! Každá 
polievka sa bude vydávať len za žetóny. 

To znamená, že ak si kúpite napríklad 10 lístkov 
za 10 eur, tie vám budú VYMENENÉ za 10 žetó-
nov v ohlásenom termíne alebo v deň festivalu. 
Za 10 žetónov si budete môcť vybrať a ochutnať 
10 ľubovoľných polievok na festivale 

Kupujete si len konzumné na festival, vstup 
do areálu je zdarma.

Okrem ochutnávok je pripravený aj program
PROGRAM

Drevené pódium Bieleho námestia Kultur-
parku

13.00 - 13.15 | Angel dance school | Tanec 
s anjelmi

13.20 - 13.30 | Burning Love | Kapela 
z Výmenníka Štítová

13.30 - 14.00 | G mini | Tancom okolo sveta

Komunitné pódium v areáli Kulturparku 
za kaviarňou PAPA

14.15 - 14.30 | seniorské Jazerské mažoretky
14.30 - 14.45 | Tanečný jam FLEK

14.45 - 15.00 | Košický šermiarsky cech
15.00 - 15.15 | Brušný tanec Jamila

15.15 - 15.30 | Power yoga pre každého
15.30 - 15.45 | Salsa s Mondo Bomba

15.45 - 16.00 | Brušný tanec 
s TARWEN a AMULET

16.00 - 16.15 | Zumba tím – La danca school

Hlavné pódium
14.00 | Otvorenie festivalu

14.15 – 17.00 | acapella For You, Shamrock 
Redheads

16.30 | Vyhlasovanie výsledok Polievkového 
festivalu / žrebovanie

Detský stage – Bublina
14.15 – 17.00

Veselé varešky s Nikou
Hlinená kuchyňa so Silviou
Kuchárska čapica s Katkou

Maľovanie na tvár s Viktóriou a Veronikou
Interaktívna hra pre deti s Haligandou

*ZMENA PROGRAMU VYHRADENÁ

Hlavným partnerom festivalu je 
FRESH Plus - Zdravšie potraviny. 

Partnermi festivalu sú 
Hafnergasse a Hotel Maratón.

Festival z verejných zdrojov podporil 
Fond na podporu umenia.

Na tomto podujatí sú vyhotovované fotografi e 
a videozáznamy za účelom následnej prezentácie a 
propagácie činnosti príspevkovej organizácie K 13 – 
Košické kultúrne centrá. Vstupom na podujatie sú-
hlasíte so spracovaním súvisiacich osobných údajov 
počas doby existencie K 13 – Košické kultúrne cen-
trá. Viac informácií o spracúvaní osobných údajov 
nájdete na webovom sídle K 13 – Košické kultúrne 
centrá: www.k13.sk

PhDr. Mária Kmecová – prednostka MČ 
Zdroj: https://www.facebook.com/

vymenniky/photos/gm.1923761544380182/
2202648889970880/?type=3&theater

Pamätník Jána Pavla II. v otočke elek-
tričiek pri Barčianskom parku v rámci 
komplexu pamätníka obsahuje aj niekoľko 
mramorových tabúľ. Ich čitateľnosť v  po-
slednom období výrazne poklesla a  ich 
obnovu, resp. oživenie nápisov pomník 
zabezpečila na svoje náklady pani Mar-
garéta Vojtičková, rod. Milkovičova a pán 
Dušan Vojtiček, za čo im aj touto cestou 
ďakujem.

František Krištof – starosta

Poďakovanie

Polievkový festival - Spoznaj rôznorodosť a pestrosť nášho mesta
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Detská burza

Od 1. augusta sa začalo v Košiciach najprv 
s prijímaním žiadostí a potom s nadväzujú-
cou postupnou distribúciou kompostovacích 
zásobníkov (kompostérov) na likvidáciu bio-
logicky rozložiteľného odpadu do rodinných 
domov.

Deje sa tak na základe zmeny všeobecne 
záväzného nariadenia č. 168 o nakladaní s ko-
munálnym odpadom, schválenej na júnovom 
mestskom zastupiteľstve.

Požiadať o kompostér môže poplatník, 
ktorý má záujem kompostovať tzv. zelený 
odpad, pochádzajúci z jeho záhradnej zele-
ne. Kompostovací zásobník slúži na podstatné 
urýchlenie kompostovania. Prostredníctvom 
kompostovania záhradného odpadu je mož-
né zužitkovať viac ako 30 percent odpadu 
z domácnosti.

Podmienkou je podanie žiadosti na vyplne-
nom a podpísanom formulári, ktorý je zverejnený 
na internetových stránkach www.kosice.sk, a www.
kosit.sk. Formulár je k dispozícii aj v kancelárii pr-
vého kontaktu (pracovisko č. 5) v budove magis-
trátu, ale aj na miestnom úrade mestskej časti.

Vyplnený a podpísaný formulár je možné 
podať osobne v podateľni košického magistrátu 
alebo poslať poštou.

O kompostér môže požiadať každý obyvateľ 
Košíc, ktorý býva v rodinnom dome so záhra-

dou, platí poplatky za komunálny odpad a má 
záujem o kompostovanie.

Mesto Košice spracuje žiadosť na základe 
evidenčného čísla hlavného poplatníka domác-
nosti, ktoré žiadateľ uvedie. Toto číslo nájde 
v Rozhodnutí o vyrubení poplatku za komu-
nálny odpad na zdaňovacie obdobie roku 2018 
alebo pri platbe prevodným príkazom ako 
špecifi cký symbol. Hlavným poplatníkom do-
mácnosti je osoba, na meno ktorej je správcom 
dane poslané rozhodnutie o vyrubení poplatku.

Kompostér vám doručia priamo domov 
podľa vyplneného formulára žiadosti.

Ak poplatník alebo vlastník nehnuteľnosti 
spĺňa všetky podmienky, zberová spoločnosť 
Kosit, a. s., ako zmluvný partner mesta zabez-
pečí distribúciu kompostérov priamo až na po-
zemok vlastníka. 

Ako vyplniť formulár?
1. Formulár môžete vypisovať priamo
 vo svojom počítači, alebo už vytlačený ručne
2. Uveďte prosím všetky údaje, ktoré sa
 vo formulári nachádzajú 
3. Je potrebné, aby ste dokument 
 vlastnoručne podpísali 
 a zaslali ho poštou na adresu

MESTO KOŠICE,
Trieda SNP 48/A,
040 11 Košice
V prípade akýchkoľvek otázok nás neváhaj-

te kontaktovať na Bezplatnej Zelenej linke 0800 
156 748 (voľba č. 4) alebo na kompostery@
kosit.sk .

Vyplnený formulár môžete doručiť aj na 
miestny úrad, zabezpečíme jeho odoslanie, 
resp. doručenie na magistrát.

Katarínska
zábava

Kultúrna komisia pri miestnom zastupi-
teľstve pripravuje na deň 24.novembra Kata-
rínsku zábavu. Bližšie informácie o podujatí 
budú zverejnené obvyklým spôsobom.

Pre mamičky na materskej dovolenke je veľ-
kým uľahčením, keď si môžu obstarať oblečenie 
pre svoje detičky za výhodnejšie ceny a predať 
veci, ktoré sú ich ratolestiam už malé. Najmä malé 
deti rastú veľmi rýchlo a oblečenie je v dobrom 
stave a poslúži ďalším, čím podporíme aj recyk-
láciu.

Dňa 22.9.2018 sme v RC Stonožka Barca 
Abovská 32 zorganizovali burzu detského oble-
čenia. V čase od 9.00 do 13.00 hod si mamičky 
mohli vyberať zo širokej ponuky detského oble-
čenia, kníh, hračiek, topánok, nosičov a rôznych 
potrieb pre deti a taktiež tehotenského oblečenia 

a potrieb. Počas trvania burzy vystriedalo v centre 
mnoho kupujúcich. Chodili najmä rodičia s malý-
mi deťmi a tehotné mamičky. Deti predávajúcich 
či kupujúcich si počas burzy mohli spestriť čas 
spoločnou hrou.

Ďakujeme zamestnancom Mč Barca za pomoc 
s propagáciou ako aj s prípravou a uprataním 
priestorov.

Pre veľký úspech budeme burzu pravidelne 
opakovať, najbližšie to bude

zimná burza v sobotu 20.10.2018 9.00-13.00, 
tento krát v Kultúrnom dome, Barčianska 31, MČ 
Barca                 Natália Nigutová – MC Stonožka

Kompostéry k rodinným domom so záhradou

V rámci programového rozpočtu v pôvodných 
zámeroch sa nepodarilo zrealizovať rekonštrukciu 
Námestia mladých poľnohospodárov s rozšíre-
ním parkovacích miest z dôvodu, že ide o zmenu 
územného plánu zóny a tá bola schvaľovaná až 
teraz v septembri. Takže táto akcia môže štarto-
vať po získaní stavebného povolenia v budúcom 
roku. Profi lované fi nančné prostriedky na opravu 
verejných priestorov a komunikácii s ohľadom aj 
na pripravované zemné rozvody optickej siete sa 
presunuli na opravu najviac poškodených komu-
nikácií, kde je najväčší pohyb vozidiel i ľudí. Po 
doriešení ulíc Barčianska, Abovská Hečkova, vy-
konali sa opravy na uliciach Horovova, Kostrova, 
Poničanova, Svetlá, Hečkova, Gavlovičova,  Pri 
pošte..... a budú pokračovať opravy ešte v tomto 
roku ďalej. V súčinnosti s mestom Košice beží aj  
súčasná oprava chodníku na Abovskej, Hečkovej 
– ku škôlke až k ulici Osloboditeľov.

V súvislosti s montážou svietidiel v parku bude 
potrebné urobiť ďalšie asfaltové úpravy v parku 
z dôvodu prekopávok i odstránenia prepadov.

V tomto roku  s opravovali hlavne výtlky a pre-
pady komunikácií, ktoré nie sú stavané na ťažkú 
premávku – zavalcovaný makadam a asfaltový 
koberec, čo pri narúšaní prípojkami, či porucha-
mi neboli adekvátne upravené. Ich zaasfaltovanie 
teraz pri opravách neznamená, že keď naprší, 
nebudú mláky, my odstraňujeme výtlky, prepady, 
nedajú sa pri takých opravách vyrovnávať zakrive-
nia komunikácií.

Práce na výtlkoch a opravách sme chceli určite 
skôr, no rozsiahle akcie v asfaltovaní v Košiciach 
nútia nás rešpektovať posuny termínov realizácie 
asfaltovacích prác, t.j. možno až do novembra, no 
veríme, že sa to podarí aspoň v tom nevyhnut-
nom rozsahu, takže prosím o trochu strpenia.

Fk

Oprava komunikácií 
a chodníkov
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Podľa slov pracovníkov Kositu, ktorí vynášajú 
kontajnery, „Barčania“ patria k najneserióznej-
ším, z hľadiska vývozu odpadov do pristavených 
veľkokapacitných kontajnerov v zmysle rozpisu. 
Kontajner môže naložiť vodič len taký, aby pri 
jazde neohrozil cestnú premávku a musí náklad 
zabezpečiť prepravnou sieťou. Veľakrát, ak nie 
stále, sú kontajnery preplnené napriek tomu, že 
na druhý deň príde prázdny zas.

Osobitne, ak sa do kontajnera naloží zeleň, 
či konáre, ktoré sa majú likvidovať iným spôso-
bom, naruší sa rozsah uloženia odpadov väčších 
rozmerov. Okrem v súčasnosti rozbehnutom 
poskytovaní kompostérov (viď článok) mestská 
časť ponúka možnosť ohlásenia konárov alebo 

krov na miestny úrad s tým, že v rámci voľných 
kapacít zabezpečí ich zber a likvidáciu  v kom-
postárni vlečkou alebo pristavením kontajnera 
na zeleň – viď foto.

Skúsme na to viac myslieť a prispejme 
k zlepšeniu nášho mena vo vzťahu k životnému 
prostrediu i čistote okolia. Nasledujúca fotodo-
kumentácia hovorí za všetko.

V zmysle záverom miestneho zastupiteľstva 
v súvislosti s hlukom  pri nácviku lietadiel z Vied-
ne i výcviku pilotov vrtuľníkov starosta poslal listy 
s príslušnými požiadavkami letisku, primátorovi 
mesta Košice, pre Regionálny úrad verejného 
zdravotníctva v Košiciach, pre Aeroklub Košice, 
občianske združenie, Dopravný úrad, Letisko 
M.R. Štefánika, Bratislava, Divíziu civilného letec-
tva, Letisko M.R. Štefánika,  Bratislava. prijal má 
pán zastupujúci primátor JUDr. Petruško. Infor-
moval som ho o situácii a požiadal o pomoc pri 
riešení problému, ktorý sa týka prakticky celé-
ho mesta. Došli niektoré odpovede, boli prijaté 
určité opatrenia, boli obmedzené prelety nad 
obytnou zónou,  no stále registrujeme zvýšenú 
hlučnosť, hlavne v nočných hodinách a počas 
voľných dní.

V tomto smere som vystúpil na rade staros-
tov za účasti zastupujúceho primátora, kde bolo 
prijaté uznesenie vo veci riešenia situácie s mož-
nosťou odsunu výcviku na úrovni mesta Košice, 
nakoľko sa to týka aj ďalších obyvateľov mesta, 
či okolia Košíc. Všetky dostupné materiály (aj 
z Čiech) a podklady k danej problematike, ktoré 
sa podarilo získať, boli postúpené aj primátorovi 
mesta, za účelom spoločných jednaní a prijatia 
účinných opatrení, nakoľko pôvodné prísľuby 
predstaviteľov tejto  spoločnosti o minimálnom 
dopade ostali bokom. Pritom napriek ich tvrde-
niu, nie je to verejný záujem – ten platí napr. 
v prípade železničnej dopravy, automobilovej 
dopravy... – a nie ich podnikateľskému zámeru 
s výcvikom.

František Krištof - starosta

Viete, že žiaci základnej ško-
ly pri vstupe do budovy školy sa 
prihlásia kartou a rovnako aj pri 
odchode zo školy? Takže rodičia 
môžu cez aplikáciu zistiť, či dieťa 
je v škole, resp. kedy odišlo zo 
školy. Osoby, ktoré potrebujú ísť 
do školy, musia sa ohlásiť hlás-
nikom pri dverách a následne 
budú vpustení do školy. 

Každá trieda už zároveň 
má patričné technické vybave-
nie a učiteľ má hneď prehľad 
o účasti žiakov v škole plus ďal-
šie iné možnosti.

Zber odpadu

Problematika hlučnosti Na zamyslenie:
AKO DLHO JE ROZKLAD ODPADOV 

V PRÍRODE:

■ 500 ROKOV PET FĽAŠA A IGELITOVÁ TAŠKA
■ 200 AŽ 500 ROKOV POUŽITÉ BATÉRIE

■ 3 MESIACE AŽ 2  ROKY 
CIGARETOVÉ OHORKY 
■ 4 000 ROKOV SKLO 

■ 265 ROKOV PNEUMATIKY 
■ 1 000 ROKOV BANKOMATOVÁ KARTA

■ 1 000 ROKOV POLYSTYRÉN 
■ 20 – 100 ROKOV HLINÍKOVÉ PLECHOVKY
■ 20 AŽ 100 ROKOV MOTOROVÝ OLEJ
■ 3 MESIACE PAPIEROVÉ VRECKOVKY

■ 5 ROKOV ŽUVAČKA
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Slovenský zväz chovateľov Košice – 
mesto pozýva všetkých záujemcov na 
Krajskú výstavu zvierat vo výstavnom areáli 
Košice – Barca, ulica Pri pošte 2, ktorá sa 
uskutoční v dňoch 20 – 21. októbra 2018. 
Vystavované budú zvieratá – holuby, krá-
liky, hydina, exotické vtáctvo, propagačne 
morčatá, ovce a kozy. Všetky vystavované 
zvieratá budú mať veterinárne osvedčenie, 
že sú klinicky zdravé.
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Vyvrcholenie letného projektu Spoznaj be-
hom Košice, ktorý pozostával z 18 - tich behov 
bol beh v Barci, ktorý sa uskutočnil vo štvrtok 
30.8.2018. Barca a beh jej ulicami, parkom je už 
klasicky poslednou destináciou, kde sa účastníci 
behu lúčia s týmto krásnym projektom. Aj te-
raz bola perfektná nálada, zaevidovaných zatiaľ 
najviac - vyše 200 bežcov, skvelá hudba v poda-
ní Incognito Dj a Dj Martino oživená perkusia-
mi. Nechýbali ani 3 lahodné občerstvovačky na 
trati, či prebehnutie nasvieteným Aeroklubom, 
ktorý bol doplnený hudbou. Po dobehnutí nás 
čakali pečené klobásky, Zlatý Bažant Radler ne-
alko a medaile pre 100 najvernejších bežcov, 
ktorí prebehli najviac behov. Len 4 ľudia absol-
vovali všetkých 18 behov – Helena Benková, 
Gabriela Maurerová, Viktor Menyhert a Tibor 
Rovenský. Prítomní boli za svoju vernosť odme-
není tričkom Active life. 

Trate pre tento rok chystali Martin Lipták, Zu-
zana Szaszova Zabojova, Štefan Nitkulinec, Mi 
Fazek, Matej Klešč, Gabriel Galeštok, Peto Remi 
a Tomáš Gáll. Rozcvičku  pripravila Martina Dor-
čáková.

Active life nám prináša skutočné 
zážitky už 5 rokov! 

Pokračuje sa však ďalej!! Active life – PRIDAJ 
SA K NÁM! Partneri projektu: # EXIsport # 
Šport Košice # Nemocnica Košice – Šaca, 1. sú-
kromná nemocnica # Zlatý Bažant # WOMAN 
– kozmetický salón # Willcom # 1olej.sk # Cen-
trum Pomoci Lpr, Košice # PREŠOV HALF MA-
RATHON # Mestská časť Košice – Barca,  Foto: # 
Patrisse Labant Photography # Lukáš Tóth

Medzi bežcami v Barci bol aj starosta z Pe-
reša pán Jozef Karabín, ktorý dobehol medzi 

prvými a získal aj medailu najvernejších bežcov 
a obdržal od starostu knihu.

O dobrú atmosféru a občerstvenie pre bež-
cov sa starali PhDr. Mária Kmecová, Lucia Breč-
ková, Dana Bednárová, Marek Rusnák, Ladislav 
Timko, Jozef Široký a Tomáš Varga, za čo im aj 
touto cestou ďakujem, že prispeli k zdarnému 
priebehu behu Active life. A ešte pár záberov 
z akcie.

F. Krištof

Beh Barcou
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MATERSKÉ CENTRUM STONOŽKA  ∞ 
BARČIANSKY KLUBÍK

Na známosť sa všetkým dáva, že MC Stonožka svoje brány ofi ciálne otvára.
Kde? V priestoroch Barčianskeho klubíka (bývala telocvičňa), Abovská 32

Kedy? 10.10.2018
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Otvorenie sa uskutoční pod záštitou 
p. starostu Františka Krištofa, ktorý bol 
veľkou súčasťou a hlavným podporova-
teľom tohto „superprojektu“, ktorý nám 
v Barci tak chýbal. Sme radi, že sa nám 
spoločnými silami podarilo pripraviť prie-
story a nadviazať vzácnu spoluprácu s MC 
Stonožka, ktorej sa veľmi tešíme a ďaku-
jeme, že k nám prišli. Veľké ďakujem patrí 
aj celému kolektívu pracovníkov miestneho 
úradu, hlavne všetkým našim technickým 
pracovníkom spolu s výpomocou p. Kuš-
níra, p. Cichovlasa a p. Kmetza, nakoľko 
bez výraznej pomoci týchto všetkých ľudí 
by sa nám to nepodarilo. Aj to je dôkaz, 
že s dobrým kolektívom sa všetko dá do-
siahnuť.

Všetkých Vás týmto srdečne pozý-
vame, obzvlášť tých, ktorí dopomohli 
ku krásnej herni množstvom darčekov, 
hračiek, ... na otvorenie Materského 
centra Stonožka v našom Barčian-
skom klubíku.

Od septembra začali prebiehať jed-
notlivé kurzy MC Stonožka v priestoroch 
Barčianskeho klubíka (bývalá telocvičňa 
miestneho úradu). Spolu s detičkami sa 
môžete zúčastniť  jednotlivých kurzov 
podľa harmonogramu, ako napr. tanečná 
Myšulienky, Myšičky, zábavné hodiny HO-
CUS LOTUS angličtiny pre deti od 1 - 10 ro-
kov, veľmi zaujímavé hodiny v Montessori 
klube a v klube Minivedec. Ak máte doma 
detičky v predškôlkarskom veku neváhaj-
te ich zapojiť do prípravy na škôlku, ktorá 
sa koná každý utorok od 8.30 do 11.30h  
v uzavretej skupine a má pripraviť dieťa na 

pobyt v škôlke bez rodiča, zvyknúť si tak na 
nové prostredie, kolektív a popri tom si užiť 
rôzne pohybové a tvorivé aktivity, hudbu 
či spev. Na túto aktivitu je potrebné sa vo-
pred prihlásiť. 

V rámci voľnej herne sa budete môcť 
prísť s detičkami pohrať. Na túto aktivitu 
stačí jednoducho prísť. 

Budúce mamičky a oteckovia sa môžu 
zapojiť do kurzu „Predpôrodná príprava“, 
ktorý vedú skúsení lektori a pripraviť sa tak 
na budúce rodičovstvo.

Všetky ďalšie informácie, aktivity a pri-
pravované akcie môžete sledovať na našej 
aktívnej a vždy aktuálnej FB stránke Mes-
tská časť Košice – Barca, v aplikácii Bar-
ca, na FB stránke MC Stonožka a na web 
stránke www.barca.sk.

PhDr. Mária Kmecová – prednostka MČ
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Od roku 1994 je 21. september vyhlá-
sený Svetovou zdravotníckou organizáciou 
za  Svetový deň Alzheimerovej choroby. Ve-
rejnosť si tento deň pripomína hrozby tejto 
demencie.

Otcom Azheimerovej choroby je nemecký 
psychiater a neuropatológ  Alois Alzheimer 
(1846 - 1915), ktorého zaujala jedna pacient-
ka. Po jej úmrtí, v roku 1907, sa zameral na 
jej mozog a histologicky objavil atrofi u moz-
govej kôry.

Alzheimerova choroba je najčastejšou for-
mou demencie, ktorá postihuje okolo 18 mi-
liónov ľudí v EÚ. Na Slovensku sa odhaduje, 
že chorobou trpí takmer 60 - tisíc pacientov 
a o túto skupinu sa stará približne 100 - 150 
tisíc rodinných príslušníkov a opatrovateľov.  
Predpokladá sa, že v roku 2040 vzrastie po-
čet chorých až trojnásobne na 180 - tisíc. Jej 
výskyt narastá s vekom. Demencia sa vysky-
tuje u každého 20. človeka nad 65 rokov. Po 
80. roku života je to každý piaty človek. Al-
zheimerova choroba si však nevyberá, výni-

močne sa môže prejaviť už okolo tridsiatky, 
výnimkou nie sú ani tí, ktorí ochorejú trebárs 
v päťdesiatke, v produktívnom veku, takže 
nemôžeme povedať, že by išlo o ochore-
nie súvisiace výhradne so starobou. Mnohí 
výskumníci sa zaoberajú otázkami preven-
cie a rizikových faktorov vzniku ochorenia 
a pripisujú ich dedičnosti, životnému štýlu, 
starnutiu, stresu, či depresii. Alzheimerova 
choroba sa začína pozvoľne a nepretržite sa 
rozvíja v priebehu niekoľkých rokov. Porucha 
pamäti je základným a zväčša prvým prízna-
kom ochorenia, reč a úsudok bývajú postih-
nuté neskôr. Poruchy pamäti často sprevádza 
depresia z uvedomenia si neschopnosti zvlá-
dať vlastný život. Okrem depresie sa u posti-
hnutého môžu objaviť ďalšie príznaky, ktoré 
u príbuzných vedú k stresu. Nepokoj, strach, 
podozrievavosť, pocity opustenosti, obdobia 
výbuchov pri rozhovore, nemotivovaného 
plaču alebo násilné správanie. Postihnutý 
v noci nespí, blúdi po miestnostiach v pres-
vedčení, že je čas obeda alebo vychádzky 
a dožaduje sa ich.

V pokročilom štádiu Alzheimerovej cho-
roby postihnutý prestáva chodiť, vykonávať 
bežné činnosti, je inkontinentný. Krátkodobá 
a dlhodobá pamäť sa úplne stratia, zhoršuje 
sa prehĺtanie, zvýši sa riziko komplikácii.

Alzheimerova choroba má rozličný prie-
beh i dobu prežívania. Postihnutí prežívajú 
od dvoch do dvadsať rokov. V priemere naj-
častejšie od osem do desať rokov.
Čím skôr sa choroba rozpozná, čím skôr 

sa zaháji liečba, tým väčšia je šanca na zmier-
nenie jej priebehu.

10 varovných príznakov
Alzheimerovej choroby

■ Zhoršovanie najmä krátkodobej, ale aj dl-
hodobej pamäti - zhoršuje sa fungovanie 
v denných aktivitách. Je normálne za-
budnúť občas nejaký termín, meno alebo 

telefónne číslo a neskôr si na ne spome-
núť. Človek s Alzheimerovou chorobou 
zabúda tieto veci častejšie a neskôr si na 
ne nespomenie. Zabúda hlavne udalosti, 
ktoré sa stali nedávno.

■ Ťažkosti s vykonávaním predtým známych 
činností - napríklad telefonovanie, vare-
nie. Osoba s Alzheimerovou chorobou 
stráca schopnosť navariť správne  jedlo, 
alebo zabudla, že už jedla.

■ Ťažkosti s rečou - zabúda už aj  jedno-
duché slová alebo ich nahrádza ne-
správnymi výrazmi, čím sa stáva reč 
nezrozumiteľnou.

■ Dezorientácia v čase a priestore - osobe s 
Alzheimerovou chorobou sa stáva často 
alebo stále, že zabudne aký je deň, alebo 
kde sme. Môže sa stratiť na vlastnej ulici a 
nevie trafi ť domov. Nevie, aký je rok, me-
siac i deň, často nevie adresu, kde býva, 
prípadne si pamätá starú.

■ Zhoršený úsudok - môže sa prejaviť ne-
správnym zhodnotením situácie a toho, 
čo treba následne urobiť. Napríklad ne-
pochopí, že má horúčku a že treba ísť k 
lekárovi, alebo užiť liek. Taktiež sa môže 
neprimerane obliecť - v lete kožuch 
a  pod.

■ Problémy s abstraktným myslením - nepo-
chopí zložitejšie inštrukcie, napríklad ako 
treba vyplniť poštovú poukážku a pod.

■ Nesprávne umiestňovanie predmetov 
- každý občas zabudne, kam dal peňa-
ženku alebo kľúče. Osoba s Alzheimero-
vou chorobou kladie veci na nesprávne/ 
neprimerané  miesta, napr: žehličku do 
chladničky, prsteň do cukorničky a pod.

■ Zmeny nálady a správania - rýchle strie-
danie nálady a bez zjavnej príčiny.

■ Zmeny osobnosti - chorobou sa postupne 

Keď mozog rýchlo starne
Alzheimerova choroba je druhým najobávanejším ochorením na svete, hneď po ra-

kovine. Je nevyliečiteľná, prichádza pozvoľna a medzi prvé príznaky patrí zhoršovanie 
krátkodobej pamäti. Nasledujú problémy s časovou a priestorovou orientáciou, rečou 
a rozhodovaním. Pripájajú sa poruchy správania a niekedy depresie, postupne chorý 
stráca sebestačnosť.

Zdravotnícke okienko

Zmena 
prevádzkového 

času
Veterinárna ambulancia a psí 

salón v prevádzke Timravy č. 3, 
Košice – Barca od 1.9. 2018 má 
zmenené prevádzkové hodiny, 

a to v pondelok až piatok v čase 
od 16,00 hod. do 19,00 hod. 
a v sobotu, v nedeľu a sviatky 

je zatvorená.
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akoby zmazávajú pôvodné osobnostné 
črty a nahrádza ich napríklad podozrie-
vavosť, odmietanie, roztržitosť, či vystra-
šenosť. Niekedy sa objavuje ľahostajnosť 
až apatia.

■ Strata iniciatívy - osoba s Alzheimerovou 
chorobou je pasívna, vyžaduje neustále 
nabádanie do činnosti.

Máme účinnú liečbu?

Dnes existuje množstvo kongitívnych 
testov, na základe ktorých sa dá zistiť Alz-
heimerova choroba -  robia sa krvné testy, 
magnetická rezonancia mozgu. Napriek 
pokroku modernej medicíny nevieme Alz-
heimerovu chorobu vyliečiť, iba spomaliť jej 
priebeh.

Liečba je cielená na to, aby schopnosti, 
ktoré človek má zostali zachované v čo naj-
väčšej miere a čo najdlhšie. I keď nedokáže-
me Alzheimerovu chorobu vyliečiť, je možné 
liekmi oddialiť najťažšie štádiá choroby a tým 
výrazne ovplyvniť jej progresiu a zlepšiť kvali-
tu života, udržať samostatnosť chorých a tak 
znížiť záťaž na ich opatrovateľov.

Popri používaní liekov, ktoré predpisuje 
lekár, sú vhodné aj rôzne formy nefarmako-
logických terapií. Je to stimulácia psychickej 
činnosti prostredníctvom hudby, či kreatív-
nych techník.

Možno predpokladať, že choroba bude 
časom postupovať. Na začiatku ochorenia 
je človek s nejakou podporou schopný žiť 
a bývať sám. V priebehu rokov je však po-
trebné, aby sa do starostlivosti zapojil niekto, 
kto prevezme podporu a kontrolu nad veca-
mi, ktoré si chorý nebude pamätať. Postup-
ne sa situácia bude zhoršovať do tej miery, 
že sa nakoniec týka všetkých oblastí života. 
Keď s tou chorobou človek žije dlho, stáva 
sa nakoniec úplne závislým na pomoci okolia 
- buď rodiny, terénnych služieb alebo poby-
tových zariadení.

Kde nájdem pomoc

■ Všeobecný lekár - ak idete k lekárovi, 
spomeňte mu, že začínate pociťovať 
problémy s pamäťou. Môže vám uro-
biť orientačný test alebo vám odporučiť  
špecialistov vo vašom okolí, ktorí vám 
pomôžu.

■ Klinický psychológ - vyšetrí vám pamäť 
a iné poznávacie funkcie. zistí, či sú na 
dobrej úrovni alebo je u vás podozrenie 
na demenciu . Na základe výsledku testu 
vás pošle k neurológovi alebo psychiat-
rovi.

■ Neurológ alebo psychiater - sú zodpo-
vední za potvrdenie diagnózy na základe 
vyšetrenia krvi a mozgu a tiež vám v prí-
pade potvrdenia určitého typu demencie 
predpíšu lieky.

■ Centrum vo vašom meste, ktoré sa zaobe-
rá poruchami pamäti.

■ Ak potrebujete komplexnú starostlivosť: 
máte možnosť využiť sociálne služby vo 
vašom skupín pre rodiny s Alzheimero-
vou chorobou, ktoré zastrešuje Slovenská 
Alzheimerova spoločnosť.

■ Domov dôchodcov, Domov sociálnych 
služieb.

■ Liečebne pre dlhodobo chorých.
■ Psychiatrické liečebne.

Ako by mali vyzerať vnútorné 
priestory, kde žije Alzheimerik

■ Odstráňte všetko, čo ohrozuje jeho bez-
pečnosť.

■ Obydlie zariaďte jednoducho, voľte pred-
mety s ľahkou obsluhou.

■ Nemeňte zažitú polohu zariadenia a do-
plnkov.

■ Zvýraznite/ označte miestnosti a dôležité 
trasy.

■ Zabezpečte primerané osvetlenie, ticho 
a pokoj.

Existuje prevencia?

Prevenciou Alzheimerovej choroby: je 
zdravý životný štýl, dostatok pohybu, ale 
najmä zachovanie mentálnej aktivity. Zdra-
vo sa stravujme jedlo je palivom pre telo, ale 
i  mozog. Ukazuje sa, že stredomorská strava 
bohatá na ovocie, obilniny, ryby, strukoviny 
a zeleninu je dobrou prevenciou demencie. 
Stimulujme si svoj mozog, zaujímajme sa 
o svet okolo seba, lúštenie krížoviek, či číta-
nie. Vyhýbajme sa alkoholu a fajčeniu, pre-
tože ničia mozgové bunky. Opatrne musíme 
pracovať aj s liekmi, ktoré môžu spôsobovať 
aj výpadky pamäte. Doprajme si spoločnosť 
iných ľudí, primerané sociálne aktivity sú 
prospešné pre mozog. Buďme čo najčastej-
šie s rodinnou, ľuďmi, ktorí sú nám blízki.

Na Slovensku vznikol projekt odborníkov 
z Centra Memory - Spolu proti demencii. 

Cieľom projektu je informovať verejnosť 
o Alzheimerovej chorobe ako o najčastejšej 
forme demencie, o jej príznakoch a štádiách, 
o potrebách pacientov, prevencii, odbúra-
vaní predsudkov voči ľuďom s Alzheimero-
vou chorobou, naučiť rodinných príslušníkov 
a opatrovateľov, aké sú špecifi ká správania 
pacientov a aké majú potreby.

Je dôležité odstrániť mylné predstavy 
o  demencii. Súčasťou kampane je aj spuste-
nie webovej stránky 

www.spoluprotidemencii.sk
Spracovala: Monika Sedláková

Pobočka knižnice Jana Bocatia v Barci má 
svojich stálych návštevníkov a vďaka spolu-
práci s mestskou časťou pravidelne rozširuje 
svoju činnosť i knižný kapitál. Najnovšie sta-
rosta v súvislosti so spoluprácou susedných 
obcí odovzdal do knižnice dve nové knihy, 
ktoré dostal od starostov, a to nové vydanie 
knihy „Valaliky“ autorkou knihy je Anna Ta-
káčová a prvú knihu o Šebastovciach  - „Še-
bastovce“, ktorú napísal Anton Medvec.

Verím, že aj tieto knihy prispejú k pozna-
niu našej histórie i histórie okolia Barce.

Viete, že
■ Trojkombinácia – hýbať sa, nejesť 

sladké a dostatočne spať sa vám odvďačí 
nielen štíhlou postavou, ale aj žiarivou po-
kožkou bez kruhov pod očami a bez vrá-
sok. V spánku telo vylučuje regeneračný 
hormón, ktorý opravuje poškodenia pleti. 
Šport sa zas postará o lepšie prekrvenie 
pokožky. Priveľa cukru spôsobuje zápaly 
pokožky, ktoré negatívne ovplyvňujú v nej 
obsiahnutý kolagén a elastén a vedú k star-
nutiu pleti. Ak dokážete aj nefajčiť a vylúčiť 
alkohol, máte vyhraté na celej čiare.

■ Banán ošúpte, zjedzte, šupku nevy-
hadzujte. Ak sa chcete zbaviť vyrážok, stačí 
si pleť pošúchať vnútornou stranou šupky. 
Účinné látky, ktoré obsahuje, pôsobia proti-
zápalovo a zároveň zabraňujú vzniku akné. 
Okrem toho šupka absorbuje prebytočný 
maz a pokožku jemne vysúša. 

Nové knihy v knižnici
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Mnohí ľudia v „rámci pitného režimu“ počas 
jedla do seba nalejú aj tri poháre vody akoby 
verili, že zriedenie žalúdočných štiav pomôže 
aj lepšiemu tráveniu a urýchleniu procesu. Ale 
opak je pravdou. Ak do seba nalejete počas 
jedla, či tesne po priveľa tekutín, zriedenie žalú-
dočných štiav spôsobuje nárast hladiny inzulínu, 
spomaľuje procesy trávenia, a preto sú odbor-
níci jednoznačne zato, aby sme sa vyhli pitiu 
vody pri jedle.
■ Prečo nie pred jedlom
Zhruba dve hodiny trvá, kým strávime to, čo 

zjeme. Jedlo prechádza cez pažerák do žalúdka 
a potom do hrubého čreva predtým, ako defi ni-
tívne vyjde von z nášho tela. V žalúdočnom sys-
téme existuje určitý pomer tekutiny a tuhá látka. 
Ak však pijete vodu pred jedlom, narúšate tento 

pomer a urýchľujete postup jedla do hrubého 
čreva. To nie je vôbec dobré, pretože to, že jed-
lo má byť nejaký čas v tej ktorej časti tráviaceho 
systému, má samozrejme, svoj význam.

Jedlo určite nezapíjajte.
■ Ani počas jedla
Ak pijete vodu počas jedla, utlmujete tým 

trávenie a potláčate prirodzenú absorpciu živín 
z jedla. Niektorým ľuďom sa tým aj rozširuje 
hrubé črevo.
■ A čo po jedle?
Pitím vody vo všetkých prípadoch, či už pred 

jedlom, počas alebo po jedle narúšate priro-
dzené procesy trávenia. Ak pijete hneď po jedle, 
namiesto pocitu tepla, ktoré spôsobuje trávenie 
jedla, ste ochladení a to spôsobuje prejedanie 
a nadúvanie. Preto sa jednoznačne odporúča 

aspoň 30 minút pred jedlom a po jedle nepiť! 
Nebudete tak riediť žalúdočné enzýmy, ktoré 
potrebujete na zdravé trávenie. Toto nedodrža-
nie môže spôsobovať dokonca aj známe pále-
nie záhy. Obmedzený tráviaci proces nakoniec 
nedostatočne strávi jedlo a glukóza z neho sa 
zmení na tuk. A toto nedotrávenie vedie k ná-
rastu inzulínu, ktorý spôsobuje zvýšenie hladiny 
cukru v krvi a môže viesť k cukrovke a obezite.

Spr. Fk

Pitný režim trochu inak
Možno aj vy si kladiete otázku, či je lepšie piť vodu pred jedlom, počas jedla alebo po jedle?
Tu je odpoveď:

Nový školský rok
Dňa 3. septembra začal nový školský rok 

2018-2019, v ktorom si škola pripomenie 60. 
výročie od svojho založenia. Po vstupnom 
hudobno-speváckom vystúpení školského 
zboru pod vedením pani PaedDr. Fenkovej 
a slovenskej štátnej hymne všetkých privítala 
pani zástupkyňa riaditeľa Mgr. Beáta Janeč-
ková. a uviedla vystúpenie riaditeľa školy Mgr. 
Miroslava Gajdoša. Vo svojom príhovore pri-
vítal všetkých žiakov, učiteľov, rodičov, v krát-
kosti uviedol úspechy posledných previerok 

a súťaží žiakov. Predstavil nových učiteľov 
a pripomenul úlohy, ktorých všetkých čakajú 
v tomto školskom roku. Potom s krátky prí-
hovorom vystúpila pani starostka Šebasto-
viec Monika Puzderová a pán starosta Barce 
František Krištof. Po týchto príhovoroch nas-
ledoval rozchod do tried a začiatok vyučova-
cieho dňa. Prajeme všetkým žiakom úspešný 
rok, osobitne prváčikom, ktorí dostali aj malé 
pozornosti od mestskej časti Barca i Šebas-
toviec..


